ملخص الدراسة
التطور النمائي لمهارة حل المشكلات لدى الأطفال من 4-8 سنوات
أ.م.د/  نهى محمود الزيات

استاذ علم نفس الطفل المساعد
كلية التربية للطفولة المبكرة- جامعة القاهرة
مقدمة: 
 أصبحت القدرة على حل المشكلات مطلباً أساسياً في حياة الأطفال، فكثيرا من المواقف التي تواجههم في الحياة اليومية هي أساسا مواقف تتطلب منهم قدرة على حل المشكلات .وتعتبر حل المشكلة من أكثر أشكال السلوك الإنساني تعقيدا وأهمية ويتعلم الأطفال حل المشكلات بهدف أن يصبحوا قادرين على اتخاذ القرارات السليمة والمناسبة لحل تلك المشكلات, ويتعرض الطفل يومياً إلى مشكلات عديدة تتطلب منه حلاً مناسباً لها فنشاط حل المشكلة يعني العمليات العقلية التي ينفذها الطفل أثناء سعيه من أجل الوصول إلى هدف ما, حيث يتطلب مثل هذا الأمر من الطفل أن يستخدم استراتيجيات معينة لاكتشاف هذا المسار وتنفيذه وفق خطوات محددة.
مشكلة الدراسة : 

     إن مهارة حل المشكلات نشاط متعلم يمر بتطور نمائي تدريجي من خلال خبرات الطفل والدعم البيئي وتقديم الأنشطة المحفزة له , كما يرتبط التطور النمائي لمهارة حل المشكلات بنمو مهارات أخرى لدى الطفل مثل الإبداع والتفكير الناقد والحل الإبداعي للمشكلات, وتمر عملية التطور النمائي لمهارة حل المشكلات ببناء خطوات حل المشكلة أكثر من النتائج النهائية للمشكلة. (Donaldson: 2014)
       ويعد مفهوم التطور النمائي لحل المشكلات مفهوما معقدا بطبيعته ومتعدد الأبعاد, حيث يمكن أن يحدث التقدم في عناصر مختلفة وبسرعات مختلفة ونتيجة لعوامل مختلفة أيضاً, فإن التطور النمائي لأحد عناصر مهارة حل المشكلات يعد عنصرا محددا لتطور العناصر الأخرى.
وتجمل الباحثة مشكلة الدراسة في محاولة الإجابة على السؤال التالي: 

1- هل تتمايز أبعاد مهارة حل  لمشكلات لدى الأطفال نمائياً (تحديد المشكلة- تقديم الحلول – اختيار الحل الافضل- التعميم على المواقف المشابهة) مع اختلاف سن الأطفال في عينة البحث المستخدمة من 4-8 سنوات؟
أهداف الدراسة: هدفت الدراسة الحالية إلى :

دراسة التمايز النمائي لمهارة حل المشكلات وأبعاده المختلفة وفقاً لمتغير السن لدى عينة من الأطفال تتراوح أعمارهم ما بين 4-8 سنوات.

مصطلحات الدراسة :

1- التطور النمائي :
 هو"عملية تقدمية ومستمرة للنمو للطفل وتعكس مدى تفاعله واستجابته للبيئة المحيطة" 

2- مهارة حل المشكلات :
 هي عملية مركبة تتضمن استخدام كل من مهارات التفكير الناقد والتفكير الإبداعي حيث يتطلب قدرات التفكير التقاربي وقدرات التفكير التباعدي معاً وفق خطوات منطقية محددة بهدف الوصول إلى أفضل الحلول. 
فروض الدراسة :

· توجد فروق ذات دلالة إحصائية بين متوسطات درجات الأطفال على مقياس مهارة حل المشكلات وأبعاده وذلك بين المراحل العمرية المختلفة من 4-8 سنوات في اتجاه المراحل العمرية الأكبر سناً.
منهج الدراسة :
هدفت الدراسة الحالية إلى تتبع التطور النمائي لمهارة حل المشكلات لدى الأطفال عبر المراحل النمائية من 4- 8 سنوات ولذلك استخدمت الباحثة (المنهج الوصفي) المقارن المستعرض، والذي يستخدم لمقارنة المتغيرات في الظاهرة مجال البحث بين الحالات، أو العينات أو المجموعات أو حتي المجتمعات والفترات الزمنية أو الخصائص والسمات وذلك في سياق زمني واحد.
ثانياً: عينة الدراسة 

تكونت عينة الدراسة من 1200 طفلاً وطفلة من الصفوف الدراسية (KG1، KG2، الصف الأول الابتدائي، الصف الثاني الابتدائي) فى المراحل العمرية من (4- 5) سنوات بمتوسط قدره 4,66 ومن (5- 6) سنوات بمتوسط قدره 5,71 ومن (6- 7) سنوات بمتوسط قدره 6,63 ومن (7- 8) سنوات بمتوسط قدره 7,60 تم اختيارهم عمداً من ثلاث مدارس هي (مدرسة الاهرامات التابعة لإدارة الهرم التعليمية، ومدرسة المستقبل بالكوم الأخضر التابعة لإدارة الهرم التعليمية ومدرسة دريم التابعة لإدارة 6 أكتوبر التعليمية). موزعين على النحو التالي: 
أدوات الدراسة :
1- اختبار المصفوفات المتتابعة الملونة لقياس الذكاء (حسين، 2015)
2- مقياس حل المشكلات إعداد الباحثة
نتائج الدراسة 

· توجد فروق ذات دلالة إحصائية بين متوسطات درجات الأطفال على مقياس مهارة حل المشكلات وأبعاده وذلك بين المراحل العمرية المختلفة من 4-8 سنوات في اتجاه المراحل العمرية الأكبر سناً.
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· Introduction:
The ability of Problem - solving has become a fundamental requirement in children's lives. Many of the situations they face in everyday life are essentially situations that require an ability to solve problems. The Problem - solving is one of the most important and complex forms of human behavior. The children learn to solve problems in order to be able to make sound and suitable decisions to solve these problems. The child is exposed daily to many problems require a suitable solution. The activity of solving the problem means the mental processes that the child carries out in his quest to reach a goal. This requires the child to use certain strategies to discover and implement this path according to specific steps.
Problem of the study:
  

The skill of Problem - solving is a learned activity that undergoes a gradual developmental growth through the child experience, environmental support and providing the stimulating activities. The developmental growth of problem - solving skills is associated with the development of other skills for the child such as creativity, critical thinking and creative solution to problems.  The process of developmental growth  for the skill of problems – solving  pay more attention to build the steps of problem- solving   than the final results of the problem  . (Donaldson: 2014(
      The concept of developmental growth of problems – solving is complex in nature and multidimensional, where progress can occur in different elements and at different speeds. Also, as result of different factors, the developmental growth of one of the problem solving skills is considered a determinant element for developing the other elements.
The researcher outlines the problem of the study in an attempt to answer the following question:
       Are the dimensions of the skill of problems- solving differentiating   developmentally for the children (identifying the problem – providing the solutions - choose the best solution – generalization on similar situations) with the different age of children in the used research sample from 4-8 years?

Objectives of the study: 

The present study aims   at studying the developmental differentiation of problems - solving skill and its different dimensions according to the age variable in a sample of children between the ages of 4-8 years.
Terminology of study:
1- Developmental growth:
 It is "a progressive and continuous process of child growth and reflects the extent of its interaction and responsiveness to the surrounding environment"
2- Problem-  solving skill:
It is a complex process   includes the use of both critical thinking skills and creative thinking. It requires the abilities of convergent thinking and the abilities of divergent thinking together according to specific logical steps in order to reach the best solutions.
Hypotheses of the study:

 • There are statistically significant  mean differences of the scores for children on the scale of  problems - solving skill and its dimensions between the ages of 4-8 years in the direction of the stages of older age.
Method of the study:

The current study aims at tracking the developmental growth of problems - solving skill for the children through the developmental stages from 4-8 years. Therefore, the researcher uses the  cross comparative (descriptive method), which is used to compare  the variables in the phenomenon of research among the  cases, samples, groups or even societies and time periods  or characteristics and features  in a single time context.
Second: Sample of the study

The study sample consisted of 1200 children (KG1, KG2,  Primary Grade 1, Primary Grade 2) in the age stages from  ( 4-5 )  with an average of 4.66 ,  from ( 5-6 ) years with an average of 5.71 , from  (6-7 years) with an average of 6.63 and from  7-8 years with an average of 7.60 . They are deliberately selected from three schools (Pyramids School of AL-Haram Educational Administration, Future  school  in Alkum Alakhdar , and the  Dream school of  October 6 Educational Administration). 

Tools of the study:
1- Test of  colored sequential  matrices to measure intelligence (Hussein, 2015)

2- The scale of Problem - Solving.

Results of the study:

• There are statistically significant mean differences of the scores for children on the scale of problems -solving skill and its dimensions in the different age stages from f 4-8 years in the direction of older age stages.
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